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UDAZKENA,
ETAPA
BERRIA
Udazkena energia berrituekin iritsi da EABra. 
Modu berean, Jokulariak-en ale hau urte-
ko-sasoia bezala dator, EABren etapa berri 
bat. Martxan ari gara!
Dakizuenez, aurten gorabehera handiak bizi 
izan ditugu sindikatuan. Eta batzorde berriko 
kideok, jakin eta ahal izan dugun modurik one-
nean egokitu gara egoera honetara. Oraingo 
udazkenak EABren lan talde osoaren estrei-
naldia dakar: batzordea, bulegoetako langileak 
eta kanpoko kolaborazioak. Guztiok sarean lan 
eginez, eta gure ukitua emanda, EABk betiko 
sindikatua izaten jarrai dezan nahi dugu.
Batzorde berriko kideok kargurako gure burua 
hautagaitzat aurkezteko beharra sentitu ge-
nuen, batez ere, une hartan bizi zen egoe-
ra delikatuan gure konpromezu eta ardura 
EABri eskaini nahi geniolako, 35 urtez lortu eta 
bizitakoaren desagerpena sahiesteko. Azken 
hilabete hauetan talde-lan izugarria egin dugu. 
Berrantolaketa aurrera eramateko korapiloak 
askatzen ibili gara benetako egoera argitze-
ko. Funtzionamendu-irizpideak adostu ditugu 

eta gardentasun politika indartu, beste hainbat 
zereginen artean. Lan hauek guztiek ikaskunt-
zak, konpromezu berritua, ilusioa eta lagunta-
suna ekarri dizkigute. Gogo handia dugu EAB 
hazi dadin, afiliaziotik hurbilago egon eta ho-
beto komunika dadin (barnean, publikoki eta 
instituzionalki), gardentasuna eta arintasuna 
irabaz ditzan, eta haren ordezkaritza eta ikus-
garritasuna areagotu daitezen. Lau hilabete 
hauek aldaketa sakonek denbora eta esfortzua 
behar dutela erakutsi digute. Gure indar eta 
mugak ezagutuz, azken hauei aurre egin die-
zaiekegula sinisten dugu. Pixkanaka, aurrera 
egiten jarraitzen dugu, konbentzimenduz, gogo 
biziz eta gero eta hobeto egingo dugulakoan.
Orain, gure ilusioa partekatu nahi dugu Jokula-
riak-en bitartez. Udazkeneko ale hau aproposa 
da udan izan diren ekitaldi sektorial nagusiei 
errepasoa egiteko, adibidez, 71. Zinemaldiari. 
Horregatik, jaialdian eman genuen denborari 
buruzko kronika bat dakarkizuegu, eta edizio 
honetako Zinemira Saria jaso duen, eta EABko 
bazkide den Paco Sagarzazuri eskaini diogu 
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elkarrizketa nagusia. Lekeitioko 46. Euskal 
Zine Bileraren kronika jaso eta bi iritzi artikulu 
gehitu ditugu, EABk etapa berri honetan David 
Victori zinema zuzendariarekin antolatu duen 
lehen ikastaroaren inguruan. Datorren aben-
duko zenbakian, Batzordeko partaideak ba-
nan-banan aurkezteko asmoa daukagu, baita 
jarduera-ildo berriak ere. Momentuz, editorial 
honekin talde berriaren organigrama eta ekin- 
tza-plan orokor bat doakizue.
Lan egonkorraren nukleoa, alde batetik, solda-
tapeko bi pertsonek osatzen dute: Uzuri Guridi, 
Donostiako bulegoaz eta administrazio idazka-
ritzaz arduratzen dena, eta Jon Koldo Vázquez, 
Bilboko bulegoaz eta komunikazio idazkaritzaz 
arduratzen dena, biak lan karga eta ardura 
maila berdinarekin. Eta beste alde batetik, Mi-
kel Sufrate abokatua eta “Lege Berri Aboga-
dos” enpresa kolaboratzaileak, gure afiliazioari 
aholkularitza juridikoa emateaz gain, aholku-
laritza fiskala eta laborala kudeatuko dituzte. 
Lana Donostiako eta Bilboko bulegoen artean 
berdin banatzea erabaki dugu, EAB bere bazki-

deengandik hurbilago egotea nahi baitugu, bai-
ta fisikoki ere, lurralde guztietan. Gure asmoa, 
hurbilketa hori Araban eta Nafarroan gauzatzea 
ere, bada. Batzordekideok langile eta kolabo-
ratzaileekin harreman estua daukagu, etenga-
beko laguntza eskainiz, aurrez aurreko edota 
bilera telematikoen bidez. EABrekin, aurretik, 
elkarlanean aritu ziren enpresa eta erakundeen 
konplizitatea izaten jarraitzen dugu eta lankide- 
tza horiek zabaltzeko eta etorkizunean berriak 
sortzeko moduak aztertzen ari gara, dagoe-
neko. Azkenik, hilabete gogor hauetan, une 
garrantzitsuetan, aholku edo laguntza eman 
dizkiguzuen eta hor zaudeten bazkideei, es-
kerrik beroenak eman nahi dizkizuegu. Gora 
zuek!!
Eskerrik asko denoi! Aurrera!
2023ko urriak 21ean.

El otoño llega a EAB con energías renovadas. 
Asimismo, este número de Jokulariak se pre-
senta como la nueva estación, una nueva eta-
pa en EAB. ¡Estamos de estreno! 

Batzorde berria: Marijo González, Rakel Ezpeleta, Alizia Otxoa, 
Nazaret Froufe eta Patxi Pérez. Argazkia Iñigo Aramburu
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Como sabéis, hemos pasado por unos meses 
convulsos en el sindicato. La nueva junta nos 
hemos adaptado a las circunstancias como 
mejor hemos sabido y podido hacer. Este otoño 
supone el estreno del nuevo equipo de trabajo 
de EAB al completo: junta, personal asalariado 
y colaboraciones externalizadas, laborando en 
red con el fin de que EAB siga siendo el sindi-
cato de siempre pero con un enfoque distinto.
Si es verdad que las personas de la nueva jun-
ta nos presentamos candidatas al cargo sobre 
todo porque sentimos la necesidad de compro-
meternos con la delicada situación del momen-
to y así evitar la desaparición de un sindicato 
con 35 años de existencia y con muchos logros 
en el sector, también es verdad que el trabajo 
en equipo que hemos estado haciendo estos 
meses para desenredar, clarificar, acordar 
criterios y nuevas formas de funcionamiento, 
insuflar transparencia y reorganizarlo todo, nos 
ha aportado aprendizajes, compromiso renova-
do, ilusión y compañerismo. Tenemos muchas 
ganas de hacer que EAB crezca, que esté 
más cerca de la afiliación, que gane en trans-
parencia y agilidad, que se comunique mejor 
(internamente, pública e institucionalmente) y 
que aumente su representatividad y visibilidad. 
Sabemos (lo hemos comprobado en los cuatro 
meses de intenso trabajo que llevamos) que 
los cambios profundos requieren inversión de 
tiempo y esfuerzo. Somos conscientes de las 
fortalezas y limitaciones con las que actuamos 
y a las que nos enfrentamos. Seguimos avan-
zando poco a poco, con convicción, con en-
tusiasmo y confiando en que gradualmente lo 
haremos cada vez mejor. 
Ahora, compartimos nuestra ilusión a través de 
Jokulariak. Este número de otoño es idóneo 
para echar la vista atrás respecto de los gran-
des eventos sectoriales que han acontecido en 
verano, como, por ejemplo, el 71º Zinemaldia. 
Por eso, incluimos una crónica de nuestro 
paso por el festival y dedicamos la entrevista 
central a Paco Sagarzazu, socio de EAB que 
ha recibido el Premio Zinemira de esta edición. 
Cubrimos asimismo la crónica del 46º Euskal 

Zine Bilera de Lekeitio. También incluimos dos 
artículos de opinión sobre el primer curso or-
ganizado por EAB en esta nueva etapa (con el 
director de cine David Victori). En el próximo 
número de diciembre podremos detenernos 
en presentar una por una a las personas del 
equipo y las nuevas líneas de actuación. De 
momento, con esta editorial introducimos a 
grandes rasgos el organigrama del nuevo equi-
po y plan de acción:
El núcleo de trabajo estable lo forman, por 
un lado, las dos personas asalariadas (Uzuri 
Guridi, quien se encarga de la oficina de San 
Sebastián y la secretaría de administración, 
y Jon Koldo Vázquez, que se encarga de la 
oficina de Bilbao y la secretaría de comuni-
cación), ambas con la misma carga horaria y 
nivel de responsabilidad, y, por otro lado, el 
abogado Mikel Sufrate, del despacho cola-
borador Lege Berri Abogados, desde el que, 
además de la asesoría jurídica a nuestra afi-
liación, también nos llevan la asesoría fiscal y 
laboral. Hemos decidido repartir el trabajo por 
igual entre las oficinas de Donostia y Bilbao 
porque queremos que EAB esté más próxima 
a sus socios y socias, también físicamente, en 
los distintos territorios. Nuestra intención es ir 
materializando de alguna manera ese acerca-
miento también en Araba y Nafarroa.
Desde la junta, estamos con las trabajadoras y 
colaboradores, haciendo un acompañamiento 
continuo con reuniones presenciales y telemá-
ticas. Seguimos contando con la complicidad 
de las empresas e instituciones con las que ya 
colaboraba EAB antes y ya vamos visionando 
maneras de ampliar esas colaboraciones y de 
generar nuevas en el futuro. Por último, damos 
las gracias a todas aquellas socias y socios que 
en estos meses agitados habéis estado y es-
táis ahí, disponibles y asesorándonos o ayu-
dando en los momentos clave.
Eskerrik asko denoi! Aurrera!
21 de octubre 2023. 
Junta de EAB/ EABko batzordea:
Alizia Otxoa, Patxi Pérez, Marijo González, 
Rakel Ezpeleta, Nazaret Froufe
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Donostiako Zinemaldia Euskal Herriko industria 
zinematografikoaren osasunaren adierazle ona izan 
ohi da. 71. edizio honetan, berriro erakutsi da indartsu 
izaten jarraitzen duela eta, batez ere, historikoki isildua 
izan den ikuspegi batera gero eta irekiago dagoela: 
emakume zinemagileena. Parekidetasunera iristea 
erronka bat bada ere, emakumezko euskal zinema-
gileen presentzia nabarmenagoa izan da, eta haien 
sorkuntzek oso zapore ona utzi dute Zinemaldian. 
Horren erakusgarri dira Jaione Camborda zuzendari 
donostiarraren O corno filma, Urrezko Maskorra jaso 
duena edo Isabel Herguerak zuzendutako Sultana-
ren alaba, sari bikoitzarekin: Euskal Zinemaren Irizar 
Saria eta Euskal Gidoigileen Saria. Bestalde, Estibaliz 

ZINEMALDIA
BEGIRADA ALDATUZ

Aitziber Garmendia eta Jon Plazaola © Donostia Zinemaldia. Argazkia Jorge Fuembuena
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Urresolak Euskal Errealizadore Berrien golardoa jaso 
zuen, 20.000 erle espezie lanak zinema-jaialdietan 
izandako nazioarteko proiekzioagatik. Jarraian, euskal 
sortzaileak bildu ziren ekitaldi nagusien errepasoa egin-
go dugu, aurten oso presente egon den genero ikuspe-
gia alde batera utzi gabe.

Euskal Zinema Gala
Aitziber Garmendiak eta Jon Plazaolak, erraztasunez 
eta ohituta gaituzten umorez, aurkeztu zuten ekitaldia. 
Bertan Estibaliz Urresolak eta Isabel Herguerak lehen 
aipatutako sariak jaso zituzten. Olatz eta Iñaki Salvado-
rrek abesti bat jo ondoren, denok espero genuen unea 
iritsi zen: Zinemira saria, ibilibide artistiko eta profesional 
handiko pertsonei ematen zaiona. Ane Gabarain atera 
zen oholtzara eta oso hitz polittak eskeini zizkion aur-
tengo saridunari: Paco Sagarzazu. 83 urteko aktorea 
eskenatokira igo zen eta, bere umiltasunetik, eskerrak 
eman zizkien gurasoei, aktore izateko bere desioen alde 
egiteagatik. Gure artean ez dauden Karmelo Moreno 
eta Felipe Alberdi omendu zituen baita ere.
Sari banaketaren ondoren, Arnasa Batean, emaku-
me zinegileak izeneko filma aurkeztu zen, Berta Gaz-
telumendik eta Rosa Zufiak zuzendutako dokumentala. 
Bertan, emakumeek euskal zinemagintzari egindako 
ekarpena azaltzen da, bai iraganeko garaietan, bai ga-

raikidetasunean. Beharrezkoa suertatzen den dokumen-
tal honek publikoaren txalo zaparrada jaso zuen. Horren 
ostean euskal sortzaileak urtero egiten den jaira mugitu 
ziren. Baina euskal zinemaren jaian gertatzen dena, eus-
kal zinemaren jaian geratzen da… Ez bada, ETBko egun-
go zuzendariak, Unai Iparragirrek, bere aktore garaian 
EABko bazkidea izan zela esan zigula txibatzeko. Ssshhh!

Itxaso eta Go!azen 10 telesailen aurkezpena 
EITBk hainbat ekitaldi burutu zituen aurten. Garrantzi- 
tsuena agian Primeran euskal edukien plataforma 
berriaren aurkezpena. Oraindik denbora falta da audien- 
tziak zerbitzu berri hau nola hartzen duen ikusteko, baina 
ikus-entzunezko sorkuntzez elikatzeko ideiarekin sortu 
da eta hori albiste ona da euskal aktoreentzat. Platafor-
maren fikziozko zailari ateak irekitzeko, Itxaso telesaila 
aurkeztu zen, EITBko galan. Jon Plazaolak errepikatu 
zuen Victoria Eugenian eta berarekin, Itziar Atienza, 
Nerea Mazo, Aritz Kortabarria, Nerea Garmendia, Jon 
Mendia, Amancay Gaztañaga, Sambou Diaby, Nerea 
Paris, Itziar Manero, Aitor Beltran eta Aitor Frantzesena.
Bestalde, Goazen produkzioaren hamargarren urteurre-
na ospatu zen Belodromoan. Aurtengo aktoreak pasa 
ziren bertatik: Nerea Elizalde, Lorea Intxausti, Mikele 
Arizkorreta, Kimetz Etxabe, Unai Arana, Unai Arrieta, 
Haizea Astrain, Ander Ayerza, Xabier Elizalde, Marina 
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Ostolaza, Maria Redondo, Nerea Arriola, Andoni Agirre-
gomezkorta, Ander Lacalle eta Aitor Beltrán. Baita 
aurreko denboraldietakoak ere: Ramon Agirre, Ainhoa 
Larrañaga, Aitana eta Paula Etxeberria, Asier Burgue-
te, Danae Riaño, Barbara Rivas, Joanes Echebeste eta 
Aitziber Errazkin esaterako. Guztion artean dantzan eta 
kantan aritu ziren 2800 ikusleen aurrean.

(H)emen Pitching Corner 2023
Ezin ditugu ahaztu Zinemaldian egiten diren jardue-
ra profesionalak. Haien artean (H)emen-ek bultzatu-
tako ekimen honetan fokua jarri dugu. Euskal Herri-
ko ikus-entzunezkoen eta arte eszenikoen sektoreko 
emakumeen elkarteak, hirugarren urtez, Zinemaldiaren 
esparruan antolatutako Pitching saio batetan garapen 
prozesuan dauden lau euskal emakumeen proiektuen 
aurkezpena antolatu zuen, nazioarteko koprodukzioa eta 
banaketa lortzeko bidean laguntzeko. Aurtengo epaima-
hai kideak Aranzazu Calleja konpositorea, Amaia Merino 
zuzendaria eta Sara Cozar aktorea izan ziren. Irabazlea 
Maite Tabarren El circo de los menores lana izan zen. 

Zorionak saridun guztiei eta aurtengo Zinemaldian 
parte hartu duzuen aktore guztioi. Guztira hamalau eus-
kal ekoizpenek parte hartu dute jaialdian, ea hurrengo 
urtean hogeiren bat ikus ditzakegun.

Paco Sagarzazu Zinemira saria, Estibaliz Urresola saria jasotzen, © 
Donostia Zinemaldia. Argazkiak Jorge Fuembuena. Itxaso telesailaren 
aurkezpena, © Donostia Zinemaldia. Argazkia Gari Garaialde. Jaione 

Camborda, © Donostia Zinemaldia. Argazkia JorgeFuembuena.
(H)emen elkarteak antolatutako ekintzen partaideak
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PACO
SAGARZAZU
PREMIO ZINEMIRA 2023

No podía ser de otra forma. Teníamos que hacerle a 
Paco la entrevista de este Jokularíak. Él es uno de esos 
actores a los que les gusta estar tranquilos y que no 
están acostumbrados a la atención mediática, así que 
decidimos charlar con él una vez hubiera pasado el hu-
racán del Zinemaldi. Nos atendió por teléfono y tuvi-
mos la posibilidad de hablar distendidamente sobre su 
carrera profesional y sobre eso que nos une a quienes 
recibimos este boletín en el buzón de nuestras casas: la 
pasión por la interpretación y el juego. 

Kaixo Paco! Han pasado dos días desde que re-
cibiste el premio Zinemira a toda una trayectoria. 
¿Cómo llevas la resaca emocional? 
Sí, dices bien lo de resaca. Sinceramente, me he que-
dado feliz porque me han tratado de manera exquisita 



12   jokulariak131

en todo momento y me estoy refiriendo a la organiza-
ción del festival y luego a los medios de comunicación, 
que han estado encima de mí durante unos cuantos 
días. Feliz, no por el premio recibido, sino por el reco-
nocimiento. Y feliz también porque ya ha pasado todo y 
estoy tranquilo. Vuelvo a mi vida habitual.

Empezaste muy jovencito haciendo teatro
Sí. Empecé muy joven, en San Sebastián, en un grupo 
dirigido por un gran maestro, muy recordado por mu-
cha gente de mi edad: José Luis Villarejo. El grupo se 
llamaba Tablado y la obra La zapatera prodigiosa de 
Lorca. Luego hice Fuenteovejuna con el mismo grupo, 
otro clásico. Y luego ya trabajé con Jaime Azpilikueta, 
un director muy, muy reconocido, con Maribel Veláz-
quez y Manolo Gómez de Teatro Estudio, hasta pasar al 
campo profesional. Bueno, alterné un poco el amateur 
con el profesional en algún momento, pero eso sería 
muy largo de contar y se puede decir que yo empiezo 
en el campo profesional con Fernando y Mireia, con El 
Florido Pensil, que tiene un éxito extraordinario afor-
tunadamente para todos nosotros, para todos los que 
estábamos ahí metidos. 

Sí, realizasteis una gira de las que se hacen 
pocas…
Sí, sí, sí. Lo cuento porque lo cuento con felicidad, 
¿sabes? Estuve en Buenos Aires dos meses seguidos 
y, la verdad es que cuando vi la posibilidad de tener 
que ir allí a actuar durante tanto tiempo… me asusté 
un poco. Pero luego me gustó tantísimo la ciudad… 
me sentí tan bien tratado y, ya te digo, me lo pasé tan, 
tan bien… Sin hacer nada especial, llevando una vida 

Cartel de El florido pensil. Rercorte de prensa cortesía de Teatro Estudio.
Retrato de Paco Sagarzazu. Fotografia Ion Sagarzazu
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muy tranquila. Me gustó mucho el carácter de la gente 
de Argentina y cuando pasaron dos meses casi me dio 
pena tener que volver. Fíjate si tuve suerte que hice 
una película. Se me olvida contarlo, no lo he contado 
en la cantidad de entrevistas que me han hecho estos 
días y, de repente, me he acordado. Hice una película 
que no tengo ni idea de cómo se titulaba. Creo que era 
con un cómico que entonces era famoso en Buenos 
Aires. Era el año 1999, creo recordar y no me acuerdo 
ni del director ni nada. Solo sé que estuve muy a gusto 
y que las secuencias las tuve con el actor protagonis-
ta. Y sé que me pagaron bien. O sea que, ¡tuve una 
suerte en Buenos Aires…! 

Ya que mencionas el cine. Hoy en día los actores 
ya tienen formación ante la cámara y, sin embar-
go, tú eres de esos actores que han tenido que 
plantarse de repente frente a una cámara y en-
contrarse con el medio
Dices muy bien, efectivamente. Hoy la gente tiene 
la oportunidad de prepararse, de trabajar la cámara, 
cómo hay que comportarse delante de ella y todo eso. 
Yo te aseguro que no noté nada especial al pasar del 
teatro al cine. O sea, yo sé que siempre me he limi-
tado a creerme el personaje y jugar con él. Y bueno, 
quizás lo que tengo es bastante buena intuición, ¿sa-
bes? Y bastante buen olfato. Entonces ya había visto 
mucho cine y seguramente la imaginación también me 
ayudó a darme cuenta de cómo tenía que compor-
tarme delante de la cámara. Casi me da más miedo 
el escenario. Yo creo que he sentido más miedo al 
pisar el escenario que al entrar en un plató. Te lo digo 
sinceramente, fíjate. 

Teatro, cine, televisión… y radio
Mucha radio. Bueno, toda mi vida en la radio, alter-
nando con el teatro amateur e incluso con el teatro 
profesional y con el cine. Porque yo me acuerdo 
que cuando hice Tasio, que ya era un papelito más 
comprometido, quizá, que lo que había hecho hasta 
ese momento, pues yo estaba trabajando en la radio, 
¿sabes? Entonces pedí días de vacaciones y me los 
concedieron porque, la verdad, es que en la radio se 
portaban maravillosamente conmigo. No sé, allí éra-
mos como… como una familia. En la radio he estado 
prácticamente toda mi vida. 

¿Y qué era eso que te atraía tanto de la radio?  
Bueno, había dos cosas que me gustaban mucho y 
que hice durante muchos años y lo hice muy a gusto. 
Yo no sé si bien o mal, creo que no mal, pero bue-
no, a mí me complacía muchísimo interpretar sobre 
guiones que yo mismo escribía; humorísticos, iróni-
cos, etcétera. A veces sobre la actualidad, a veces 
sobre fantasías que se me ocurrían… Y luego estaban 
las entrevistas. Me gustaba mucho entrevistar y so-
bre todo salir a la calle. Salir a la calle con un tema 
concreto que fuese de actualidad o, simplemente, un 
tema eterno, un tema importante en nuestra vida. Lo 
que fuera. Salir a la calle a entrevistar a la gente y des-
cubrir que tenían muchas cosas que decir y muchas 
ganas de decir esas cosas. 

Salir a la calle a entrevistar... ¿Y a actuar? ¿Has 
podido trabajar en ese campo? 
Sí, he hecho teatro de calle, pero muy poquito. Y estoy 
seguro de que me hubiera gustado hacer más teatro de 

Paco Sagarzazu recordando sus tiempos en la radio © cadenaser.comr
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calle, ¿sabes? He experimentado un poco esa modali-
dad, pero creo que me hubiese gustado, sí. Luego no 
he tenido esa oportunidad. 

Claro, claro. Todo no se puede. 
Sí, ya sabes, tienes que hacer lo que te ofrecen. Sobre 
todo, cuando tu manutención depende de tu trabajo. 
Pero, fíjate, nadie me ha preguntado sobre eso y re-
flexionando y conociéndome un poco, creo que hubiese 
disfrutado mucho. Me imagino que te tienes que en-
contrar con sorpresas, con cosas inesperadas y que 
tienes que salir adelante. Todo eso son como peque-
ños o grandes retos que, a mí, sí creo que me hubiese 
gustado vivir, experimentar. 

Y, volviendo al teatro de sala, ¿qué es eso que te 
atrae tanto de subirte a un escenario? 
Creo que eso solamente lo podemos experimentar los 
actores o las actrices. Al estar en el escenario, de pron-
to se establece un contacto muy directo con el público, 
con la gente. De repente… es que no sé ni cómo expli-
carlo, pero, de pronto, notas que están sintiendo conti-
go. Lo que tú estás sintiendo les está haciendo sentir a 
ellos, y ellos al mismo tiempo te están haciendo sentir 
a ti. Porque claro eso es como… como que te están 
insuflando, te van dando fuerza. Su atención… el darte 
cuenta de que están sintiendo lo que tú estás sintiendo, 
¿sabes? Eso te da fuerza. 

¿Y del cine o la televisión?
Sí, pues yo… Yo me he sentido siempre como bastan-
te… entero. Creo que sí, me he sentido muy tranquilo 
en el cine. El teatro me pone un poquito más nervioso, 

hasta que empieza la función. No sé… Está el compro-
miso… La gente está ahí delante, sabes que si te equi-
vocas tendrás que apañártelas y seguir adelante. Pero 
bueno, una vez que empieza la función, ves que todo va 
rodando bien. A mí el teatro me apasiona, me encanta. 
Tengo recuerdos maravillosos y muy personales traba-
jando en teatro. ¿Y el cine? Ya te digo que creo que 
me da más tranquilidad. Me siento como más seguro, 
porque sabes que si hay algo que ha fallado se va a 
repetir. He disfrutado en el cine, pero creo que disfruto 
más interpretando en un escenario que en un plató. 

Son muchos proyectos durante muchísimos 
años. ¿Te puedo preguntar cuántos años llevas 
interpretando, Paco? Porque estamos hablando 
de décadas…
La respuesta sólo puede ser una por mi parte: toda la 
vida. Cuando era crío, creo que ya interpretaba.  Sí, sí… 
jugando. A lo mejor puede parecerte un poco vanidoso, 
pero creo que soy un actor nato. Porque yo cuando 
jugaba con mis amigos, mi cuadrilla en el barrio, por 
ejemplo, yo… yo sé que interpretaba. Interpretar es ju-
gar y, bueno, yo he jugado mucho de crío, he hecho 
teatro siempre. De alguna manera estaba interpretan-
do, ¿sabes? Hacíamos muchos teatros… Yo siempre, 
siempre, siempre actuaba. 

Cada proyecto por el que pasamos nos deja un 
poso diferente. ¿Hay alguno que recuerdes con 
mayor cariño? 
Sí. Pues mira, estos días estoy recordando una obra 
concreta porque me han hecho, más o menos, esa mis-
ma pregunta. Recuerdo muchas obras, he disfrutado 

Paco Sagarzazu como Matamulas en Cuéntame y junto a Ramón Agirre en Tasio 
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muchísimo en el teatro, pero quizá hubo una que me 
dejó más huella y fue Las sillas de Ionesco. Por la difi-
cultad que tenía saberse esta obra, por lo difícil que era 
el texto. Es un texto, para mí, precioso. Muy, muy fuer-
te, muy duro, pero muy poético al mismo tiempo. Iones-
co es un autor muy exigente para el actor y recuerdo 
que disfruté un montón con Las sillas. Sé que también 
puede parecer muy pretencioso, pero recuerdo que, 
haciendo una función con Las Sillas –me da hasta ver-
güenza decirlo. Creo que la palabra es… paroxismo–, 
de repente, me sentí extremadamente involucrado con 
el personaje. Creo que me sentía el personaje. Sí, esta-
ba defendiéndolo con cuerpo y alma, ¿sabes? Disfruté 
un montón, pero me pasó algo raro. No sé qué es lo 
que pasó. Tendría que consultarlo con un psiquiatra. 

O con algún otro actor, que seguro que le ha pa-
sado a alguien más. 
Sí, seguramente que sí. Pero no sé el tiempo que me 
duró. Luego ya seguí funcionando como normalmente 
se funciona. Yo digo siempre que tienes que ser el per-
sonaje por lo menos en un 50%, pero tienes que ser 
tú también el otro 50% para conducir a ese personaje, 
¿sabes? Para jugar con él, pero sintiéndolo mucho, claro. 

Paco, nos sentimos muy orgullosas de que uno 
de nuestros miembros haya recibido este premio 
y ya que eres afiliado desde casi el principio, nos 
gustaría preguntarte sobre tu paso por EAB. 
Siempre he estado bastante en contacto con el sindica-
to, me imagino que como la mayoría de los de los ac-
tores y actrices de aquí, ¿verdad? Yo creo que es algo 
muy nuestro, yo por lo menos lo considero algo muy 

mío. Pero además te voy a decir una cosa, que la ver-
dad es que no me acordaba y es una cosa importante. 
Me aportó un montón el sindicato porque tuve un per-
cance bastante importante con una… voy a decir que 
con que una entidad, digamos… estatal. Fui injusta-
mente sancionado y gracias a Gurutze, que era la abo-
gada entonces, estuvimos en juicios y me devolvieron 
hasta el último céntimo. Fui resarcido completamente. 
Mira, no me acordaba de este detalle. Me alegro. Me 
alegro de haberme acordado para señalarlo. 

Para finalizar Paco, ¿qué les dirías a las actrices 
y actores que están saliendo de la escuela o se 
enfrentan por primera vez al mercado laboral?
Yo les diría que, si aman verdaderamente la interpreta-
ción, ya sea el teatro, el cine, la tele o la radio, lo que 
sea… Si aman la interpretación, yo les diría que sigan 
luchando, ¿sabes? Que sigan luchando y que no pier-
dan nunca la ilusión.

Iban Garate, Elena Irureta, Ramón Agirre y Paco Sagarzazu en Agur Etxebeste.

Bucenado en Internet 
hemos descubierto que 
la película argentina que 
menciona Paco es Papá es 
un ídolo y fue todo un exito 
de taquilla protagonizado 
por Guillermo Francella.
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Euskal Zine Bileraren 46. edizioa urriaren 19tik 22ra 
egin zen. Lekeitioko hainbat tokitan ospatzen den 
bihotz handiko jaialdi txikia da hau. Hizkuntza baten-
ganako maitasunetik sortua, ekimen honen oinarria, 
euskarazko zinema zaleak eta sektoreak bat egiten 
duten gune bat proposatzea baita. Urtero gure in-
guruko sortzaileen film labur eta metraje ertain berriak 
ezagutzeko aukera ematen du jaialdiak, teknika, tra-
tamendu, genero, sorkuntza prozesu eta gai desber-
dinak bilduz. Lehiaketan parte hartzen duten filmak 
erakusteaz gain, zinemaren inguruko ideiak parteka- 
tzeko espazioak eraikitzen ditu, eta bertako herritarrak 
hainbat proiektutan inplikatzen ditu, hala nola, Arro-
paineko Arraguaren Klixka programa edo Kameratoia 
lehiaketa. Euskarazko ikus entzunezkoen rally-a Eus-
kaltzaleen Topagunearekin elkarlanean egiten den 
ekimena da. 18 eta 26 urte bitarteko zinegile gazteek 
36 ordu besterik ez dute film bat sortu eta aurkezte-
ko. 16. edizio honetan, Estibaliz Urresola eta Aitzol 
Saratxaga izan ziren epaileak.
Aurtengo proiekzio berezia Lur Olaizolak zuzendutako 
Andrezaharraren manifestua izan zen, Mari Luz Es-
tabanek idatzitako manifestua zine bilakatuta. Metra-
je ertaina, asmo adierazpen batekin hasten dena: “Ez 
diot uko egiten zaharra naizela aitortzeari, za-ha-rra. 
Hitz hori letreiatzen dut astiro. Haren loditasuna das-
tatzen dut, haren sonoritatea. Hemen naiz. Begira 
nazazu”. Pantailan emakume zaharren xehetasun-pla-
noak baino ez dira ikusten hasieran. Egilearen ahotik 

datorren manifestua entzuten ari dira. Pixkanaka, zi-
murrez betetako gorputz horiek ikusten joango gara, 
entzuleen eta irakurlearen plano orokor batekin amai- 
tzeko, bertan dauden emakume guztiak bat direla adi- 
tzera emanez. Kolektibotasuna zatika erakutsiz. Filmak 
Mari Luz Estebanen testu erreibindikatibo eta/bezain 
samurrean murgiltzen zaitu, aurreiritziak hautsiz eta 
diskurtso libertario sendo bat eratuz: adineko euskal 
emakumeen feminismoarena.
Baina jaialdia zerbaitegatik ezaguna bada, sail ofizia-
leko lehiaketagatik da. 19 film, gure aktoreen antzez- 
pen onenez beteak. Horien artean, Ainhoa Artetxe eta 
Koldo Olabarri, Betizu Buruko protagonistak; Sam-
bou Diaby eta Mikel Ibarguren Laiotz filman; Miren 
Gaztañaga, Erika Olaizola eta Joseba Apaolaza, Sor-
beltzaren hirukote aztoragarria osatzen dutenak; edo 
Tessa Andonegi, Loli Astoreka, Itziar Atienza, Garoa 
Bugallo, Esti Curiel, Aitziber Garmendia, Garazi Urkola 
eta Maryse Urruty, Lara Izagirrek zuzendutako pelikula 
baten bila dokumentalaren aktore-zerrenda zoragarria. 
Azkenengo lan hau aktoreontzat oso interesagarria da, 
zortzi antzezleeen inprobisazio saio bat baitu ardatz.
Ia sortzaile gehienak sari banaketan elkartu ziren. Eki-
taldia laburra izan zen, beraz, labur-labur komentatuko 
dugu. Ana Goitia eta Jon Garate oso fin aritu ziren 
aurkezten. Saridunak pozik igo ziren eskenatokira, 
nola ez, eta baita omenduak ere: Ane Gabarain eta 
Elena Irureta. Elkarri dioten begirunea eta bien arteko 
kidetasuna nabaria zen. Oholtza anekdotaz eta oroi- 
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tzapenez bete zituzten. Ez da harritzekoa, elkarrekin 
hasi zituzten ikasketak eta hainbat alditan elkarrekin 
lan egin ahal izan dute: Bi eta Bat, Martin, Aupa 
Etxebeste, Patria… euskal fikzioaren produkzio na-
barmenak. Zalantzarik gabe, Ane eta Elena euskaldu-
non iruditeriaren parte garrantzitsua dira.
Jarraian, Alaitz Aranzana, Nerea Alberdi eta Ramón 
Aguirrek osatutako epaimahaiak hautatutako sarituen 
zerrenda. Gehienak euren ibilbide artistikoen hasieran 
dauden zinemagileak dira, euskara hutsez egiten den 
zinema jaialdirik zaharrenak gazte izaten jarraitzen baitu.

Film onena
Julen Zubieta 
Agur Artzai

Zuzendaritza onena 
Aitor Mendilibar eta Jon Aramendi
Habana Glass

Gidoi onena
Ane Zulaika
Emakumeak Blai

Gazte22 
Unax Alcubilla
KosmosPolita

EITB Ikusleen saria
Ekaitz Vertiz
Hitza eman nion

17

Ane Gabarainek eta Elena Iruretak 
Ramón Aguirreren eskutik jaso zuten 
saria. Mari Luz Esteban filmaren edi-
torearekin eta zuzendariarekin batera. 
Argazkiak Euskal Zine Bilera
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Meditazioak asko lagundu dit bizitza pertsona-
lean, baita profesionalean ere. Nire buru kao-
tikoa lasaitzen lagundu dit, nire kanpo begira-
dari atsedena ematen. David Victoren ikastaro 
honek guztiz bete nau. Orain, berriz ere nire 
esentziara gerturatzeko behar handia nuela 
konturatu naiz. Orduak eman ditugu senti- 
tzen, gure garun reptilianoaren mezuak identi-
fikatzen, galduta egoten eta onartzen galduak 
ginela. Oraina bizitzen. “Eskertzen dizut baina 
orain ez, gero emango dizut arreta” lelopean, 
agurtzen genituen gure momentuko pentsa-
menduak, bakarrik oraina gure gorputzetik pa-
satzen sentitu ahal izateko. Ate berri bat ireki 
dugu, txute polita aurrera egiteko, ate hori ze-
harkatu eta lasaitasun horretatik esperimentatu 
ahal izateko.
Pasa da astebetea eta oraindik ere jasotako 
energia sentitzen dut bizi-bizi nire gorputzean. 
A zer bidaia eta a zer oparia!
Davidi eskertu behar diogu, bai, baina baita gure 
lan talde osoari ere. Biluzik jarri gara guztiok 

MEDITACIÓN E
INTERPRETACIÓN
PARA CÁMARA
Impartido por David Victori

famili gutxitan gertatzen ez 
den bezala, gu familia ez 
baina, tribu zoragarria izan 
gara. Eskerrik asko, tribu, 
zuen eskuzabaltasunaga-
tik, zoragarria izan da zuek 
sakonago ezagutu izana.
Arkaitz Gartziandia

“Es, en ese espacio sin fin, dónde estoy en-
contrándome a mí mismo en este momento. 
Es dónde todo lo demás es...” Es un fragmento 
de la escena que nos envió David Victori para 
prepararnos de cara al taller de Meditación e 
Interpretación. Al leerlo, conecté con “ese lu-
gar”, tan necesario para la vida y para la crea-
ción de cualquier actor.
A través de diferentes ejercicios nos ha hecho 
potenciar nuestra libertad, la confianza en no-
sotros mismos, la conexión interior con nuestro 
poder, luz, alegría, felicidad genuina, las ganas 
de vivir… Nos ha recordado lo importante y ne-
cesario que es poner atención plena en lo que 
de verdad importa, cada día, a cada momento, 
decidiendo y eligiendo bien para acallar el ego 
y los pensamientos que nos auto boicotean y 
nos distraen de nuestra paz interior y esencia. 
Nos ha llevado de la mano para reencontrarnos 
con ese niño que una vez fuimos, con el fin de 
crear un personaje desde ese lugar de juego, 
pureza y verdad. Te guía para que vuelvas a tu  
autenticidad, en el aquí y el ahora, sin filtros, sin 
coartar nuestros impulsos... ¡Ahí somos únicos 
e irrepetibles! Viviendo en el presente, no nos 
perdemos cosas y un actor actuando, ahora, ¡no 
se puede perder nada!
El juego y el amor por nues-
tra profesión deben ganar 
siempre a la frustración y al 
ruido exterior. Con esta ex-
periencia me llevo un gran 
regalo como actriz y ser 
humano. Gracias, desde lo 
más profundo de mi cora-
zón. Zaloa Zamarreño

Argazkia
Joaquin Caserza
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SERVICIOS EN LOS QUE PUEDES OBTENER
DESCUENTO CON EL CARNET DE AFILIACION

GIPUZKOA

Academia de idiomas OUI 20% www.academiaoui.com

Fotógrafo Mikel Martínez Etxezarreta 15% www.mikelmartinez.net

Maquillaje y peluquería Ainhoa Eskizabel 15% ainhoexki@hotmail.com

Tai Chi Chuan Eskola 15% www.taichichuaneskola.com

Videos Zazpiterdi 15% http://zazpiterdi.com/es

Videos Zumeta 15% www.zumetavideo.com

BIZKAIA

Librería de Artes Escénicas Yorick 5-15% www.libreriayorick.com/teatro/

Maquillaje profesional Alicia Suárez 15% www.aliciasuarez.net

Peluquería Glamuforia 15% es-es.facebook.com/glamuforia

Videos Yolanda López de Heredia 15% yolandalzheredia@gmail.com

ANTZOKIKO DESKONTUAK

Alegria Dulantzi 0% www.alegriadulantzi.com

Arriaga Antzokia 25% www.teatroarriaga.com

Barakaldo 15% www.teatrobarakaldo.com

Donostiako Antzokiak 10% www.donostiakultura.com

Elorrio 50% www.arriolaka.eus/es

Gasteizko Antzokiak 20% www.principalantzokia.org

Lobiano Kulturgunea (Ermua) 25% www.ermua.es

San Agustin Aretoa (Durango) 25% www.durango-udala.net/sanagustin

Oreretako Kulturgunea 10% www.errenteria.net

Zornotza Aretoa 25% www.zornotzaaretoa.net

Zumaia 50% www.zumaia.eus/es

Precios
populares
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